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س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

     مجلس دستگاه هاي متولي قاچاق مواد مخدر را رصد كند
اكبري- تهران: سال هاست براي مبارزه با قاچاق موادمخدر در كشور 
هزينه هاي بسياري صرف شده است. آيا مجلس شوراي اسلامي تاكنون 
عملكرد دستگاه ها و نهادهاي مربوطه را رصد كرده است؟ چرا طي اين 
سال ها، تعداد افراد گرفتار ش��ده در اين بلاي خانمانسوز بيشتر شده 
است؟ چرا بر عملكرد بخش هاي مربوطه نظارت كامل صورت نمي گيرد 

كه تهيه مواد مخدر از تهيه نان آسان تر شده است.

     نظارت بر اماكن عرضه مواد غذايي و خوراكي فراموش نشود
 ايماني- تهران: چرا دس��تگاه هاي نظارتي در نظارت بر مواد غذايي 
و امكان عرضه اين مواد كم كاري مي كنند. بيش��تر اغذيه فروشي ها و 
مكان هاي عرضه و توزيع غذا، داراي مجوز و كارت بهداشتي نيستند. 
اخيراً شنيده شده است كه برخي تجهيزات بس��ته بندي مواد غذايي 
همچون آبميوه و ني آن توسط افراد معتاد كه كارت سلامت ندارند تهيه 
و بسته بندي مي شود. لطفاً در اين مورد رسيدگي كنند. اگر اين افراد 

داراي بيماري هاي واگيردار پنهان باشند چه بايد كرد؟

فقط 2 درصد اقتصاد كشور دانش بنيان شده است 
هدف گذاري كيفي و كمي در شركت هاي دانش بنيان به سليقه دولت ها واگذار شده است 

مشاور علمی وزيردفاع: دولت ها براي بي هدفي شان در دانش بنيان شدن هورا مي كشند 

پس از گزارش ه�ا و پيگيره�اي روزنامه جوان و 
خبرگزاري ف�ارس درباره اع�زام رهبران جوان 
ايران به اردوي مجمع جوانان سازمان كنفرانس 
اس�امي با هدف يارگي�ري و تربي�ت امريكايي 
جوانان ايراني در  برقراري نظ�م نوين جهاني از 
س�وي مجمع رهبران جوان، كميسيون امنيت 
ملي مجلس قرار است به اين موضوع وارد شود 
و مديركل مشاركت هاي اجتماعي جوانان وزارت 
ورزش و جوانان هم از احتمال منتفي شدن اين 
اردو با توجه به تحولات اخير تركيه خبر مي دهد. 
مجمع رهبران ج��وان جهاني پ��روژه اي امريكايي 
اس��ت كه به منظور طراحي و اج��راي تئوري نظم 
نوين جهاني هر سال 200 تا 300 جوان برگزيده از 
سراس��ر جهان را به عضويت و حضور در برنامه هاي 
خود دعوت و در فرآيندي پنج س��اله آنه��ا را براي 
پيش��برد اهدافش آماده مي  كنند. هدف نهايي اين 
مجمع تربيت رهبراني براي آينده كشورهاي مورد 
نظر است. كش��ور ما هم از جمله كشورهايي است 
كه هم به لحاظ موقعيت اس��تراتژيك و ژئوپولتيك 
و هم به دليل منابع زير زميني م��ورد توجه امريكا 
و غرب بوده اما ساختار سياسي ايران پس از انقلاب 
فضاي دخالت و نفوذ مستقيم غرب را در ايران بسته 
اس��ت، از همين رو آنان در پي نف��وذ آرام و بي صدا 
و چي��دن مهره هاي خ��ود در داخل س��اختارهاي 
كشورمان هس��تند تا بتوانند با نفوذي نرم بي سر و 
صدا نظم نوين جهاني مد نظرش��ان را در كشور ما 
هم پياده كنند. اين نفوذ در قالب هاي مختلفي اتفاق 
مي افتد و مجمع رهبران جوان جه��ان هم يكي از 
مصاديق چنين نفوذي است كه با مراجعه اي كوتاه به 
پيشينه و وابستگي هاي اين مجمع مي توان متوجه 
كاركردهاي سياسي آن شد. با تمام اينها قرار است 
اردوي شاخه اس��لامي مجمع تحت عنوان مجمع 
جوانان سازمان كنفرانس اس��لامي از 28 مردادماه 
جاري تا 3 شهريور س��ال جاري در آنتالياي تركيه 
برگزار ش��ود و وزارت ورزش و جوان��ان هم جوانان 
برگزيده كش��ورمان را به اين مجمع بفرس��تد  اما با 
پيگيري ه��اي روزنامه جوان و خبرگ��زاري فارس 
و با توجه به تحولات تركي��ه در روزهاي اخير رضا 
حجتي، مديركل مش��اركت هاي اجتماعي جوانان 
وزارت ورزش و جوانان از احتمال منتفي شدن اولين 
اردوي مجمع جوانان سازمان كنفرانس اسلامي در 

تركيه سخن مي گويد. اگرچه قرار است كميسيون 
امنيت ملي نيز به اين موضوع ورود كند. 

مديركل مش��اركت هاي اجتماع��ي جوانان وزارت 
ورزش و جوان��ان درباره اي��ن اردو مي گويد: حدود 
دو ماه پيش نامه اي از وزارت ام��ور خارجه به دفتر 
روابط بين المل��ل وزارت ورزش و جوانان با موضوع 
معرفي تعداد معدودي از جوانان به منظور شركت 
در اولين اردوي مجمع جوانان س��ازمان كنفرانس 
اسلامي ارس��ال ش��ده بود و اين نامه كه منضم به 
ترجمه متن دعوت مجمع جوانان س��ازمان مذكور 
بود براي اقدام به معاونت س��اماندهي امور جوانان 
ارس��ال ش��د. ما نيز در يك چرخ��ه كاري متعارف 
دعوتنامه اين اردو را ب��راي معرفي افراد منتخب به 
ادارات كل ورزش و جوانان استان هاي سراسر كشور 
ارس��ال كرديم تا نهايتاً از بين معرفي شدگان چهار 
نفر از شايس��ته ترين جوانان را انتخاب و به دستگاه 
ديپلماسي كشورمان معرفي كنيم. بنا به تأكيد وي 
تشخيص شركت نمايندگان جمهوري اسلامي ايران 
در اين اردو بر عهده وزارت امور خارجه بوده و وزارت 
ورزش و جوان��ان تنها به عنوان دس��تگاه تخصصي 
وظيفه انتخاب جوانان واج��د صلاحيت را بر عهده 

داشته است. 
حجتي در توجيه چرايي شركت كشور ايران در اين 
اردو معتقد است اين اردو مي توانست فرصتي براي 
اثبات توانمندي جوانان ايران اس��لامي و همچنين 

امكاني براي رايزني بيش��تر به منظور انتخاب شهر 
ش��يراز به عنوان دومي��ن پايتخت جوان��ان جهان 

اسلام باشد. 
به باور وي اغلب س��ازمان هايي ك��ه در عرصه هاي 
بين المللي با هدف ترويج گفت وگ��و و همكاري به 
جاي تنش و تخاصم تشكيل شده اند و فعال هستند، 
ش��اخه يا س��ازمان جوانان دارند و تلاش مي كنند 
جوانان را با مأموريت هاي خود آشنا سازند. مجمع 
جوانان سازمان كنفرانس اسلامي نيز قاعدتاً به همين 

منظور تشكيل شده و به فعاليت مشغول است. 
به گفته حجتي قرار ب��ود اين اردو ب��راي دختران 
و پس��ران در دو زم��ان جداگانه برگزار ش��ود. وي 
با محك��وم كردن رس��انه هايي كه به اي��ن موضوع 
پرداخته اند به عوام فريبي و تخريب دولت، تصريح 
مي كند:بايد توجه داش��ت كه منطق��ه كوچكي در 
آنتاليا به له��و و لعب و خوش��گذراني هاي آنچناني 
اختصاص دارد كه متأس��فانه آنتاليا ني��ز در ايران، 
تنها به همين كاركرد ش��هرت دارد اما در سال هاي 
اخير همايش ها و كنفرانس هاي علمي، پژوهش��ي، 
فرهنگي، اجتماعي و امثال اينها در زيرساخت هاي 
مناس��بي كه دولت تركيه در منطقه آنتاليا توسعه 
داده، برگ��زار ش��ده و مي ش��ود. متأس��فانه تقارن 
قرارگيري محل اردوگاه جوان��ان در منطقه آنتاليا 
و حساس��يت به حقي كه متدينين و خانواده هاي 
ايراني به اين نوع خوش��گذراني ها دارند، بهانه لازم 

را در اختيار گروهي از دلواپسان قرار داده تا با حربه 
عوام فريبي و به منظور تخري��ب دولت تدبير و اميد 

داستان سرايي و قلم فرسايي كنند. 
  حض�ور در المپياده�اي علم�ي آري، در 

پروژه هاي امريكايي نه 
نايب رئيس كميس��يون امنيت مل��ي مجلس اما با 
تأكيد بر لزوم ورود اين كميسيون به موضوع اعزام 
رهبران جوان ايران ب��ه تركيه مي گويد: امريكا طي 
يك قرن گذشته با هيچ كش��وري صداقت نداشته 
اس��ت و همواره به دنبال جذب مغزها در سراس��ر 
دنيا بوده است در حالي كه بس��ياري از افرادي كه 
در امريكا تحصي��ل كردند، مجاز نبودن��د به ايران 
خدمات بدهند.  بنا به تأكيد ابوالفضل حسن بيگي 
امريكايي ها يك حركت منطق��ه اي را با ترفندهاي 

جديد آغاز كردند. 
به باور نايب رئيس كميس��يون امنيت ملي، امروز 
تحت عنوان تبادل اطلاعات، علم و فناوري جلساتي 
را مي گذارند كه معمولاً دولتمردان احساس مي كنند 
اگر در اين جلسات نمايندگاني نداشته باشند عقب 

مي افتند. 
حس��ن بيگي تأكيد مي كن��د: گاهي اوق��ات اعزام 
جوانان ب��ه كش��ورهاي مختلف براي ش��ركت در 
المپيادهاي مختلف انجام مي ش��ود ك��ه جايگاه و 
چارچوب مش��خصي براي آن تعريف شده است اما 
پروژه هايي كه امريكا و تركيه و رژيم س��عودي آن 
را حمايت مي كنند و در حقيقت اتاق فرمان شان در 
دست امريكا است، نبايد وزارتخانه اي ذوق زده شود و 
احساس كنيم كه اگر جوان ايراني به آنجا برود چيزي 
نصيبش مي شود، بايد ببينيم منفعت جوانان ما در 

چيست و در همان زمينه ها پيگير باشيم. 
سلمان خدادادي، عضو كميسيون اجتماعي مجلس 
در مورد اع��زام رهبران جوان كش��ورمان به تركيه 
مي گويد: اينك��ه ايالات متحده ب��ا همكاري تركيه 
براي جوانان برنامه ريزي مي كند جاي بحث و بررسي 
دارد. به باور وي امريكا با اين برنامه ها مي خواهد براي 
جوانان كش��ورهاي مختلف با تمركز روي جوانان 

كشورهاي مسلمان تور پهن و آنها را جذب كند. 
اين عضو كميسيون اجتماعي افزود: ما نبايد فريب 
بازي هاي امريكا را بخوريم و اسير دست آنها باشيم 
چون آنها هيچ وقت دلسوز جوانان و كشور ما نبودند 

و نخواهند بود. 

بخش قابل توجهي از ترس�يم تصوير ايران 1404 
بر عهده فعاليت ه�اي دانش بنيان اس�ت. با اين 
وجود و به رغم اينكه در تمام اسناد بالادستي بر 
دانش  بنيان بودن فعاليت هاي اقتصادي كش�ور 
تأكيد ش�ده، اي�ن هدف گ�ذاري كلي اس�ت و با 
مصداق و هدف گذاري كمي و كيفي همراه نيست. 
بر اين مبنا، نبود هدف گذاري ش�فاف باعث شده 
اس�ت دولت ها در روند دانش بنيان سازي اساس 
اداره كش�ور به هيچ نهاد نظارت�ي در اين زمينه 
پاسخگو نباش�ند و به قول مش�اور علمی وزارت 
دفاع هر دستاوردي در هر س�طحي را براي خود 
هدف تعيين كرده و به مناس�بت تحقق آن براي 
خود هورا بكش�ند.  در حال حاضر ش�ركت های 
دانش بنيان از 3 هزار و 200 مورد در دولت گذشته 
به 2 هزار و 500 مورد در دولت فعلی رسيده است. 
اين تعداد شركت تنها 2 درصد از 50 درصد اقتصاد 
دانش بني�ان اي�ران 1404 را محقق كرده اس�ت.
كاه��ش تع��داد ش��ركت هاي دانش بني��ان در پي 
سختگيري براي دانش بنيان دانس��تن فعاليت اين 
حوزه در دولت فعلي، مس��ئله اي است كه اين روزها 
بيش از ه��ر زمان ديگري م��ورد توجه صاحبنظران 
قرار گرفته است.  مديران علم و فناوري وقت در دولت 
پيشين منشوري براي فعاليت شركت هاي دانش بنيان 
و پارك هاي علم و فن��اوري در نظر گرفته بودند. اين 
منش��ور اعلام مي كرد كه ش��ركت هاي دانش بنيان 
بايد بتوانند سهم بزرگي از اقتصاد را بر عهده بگيرند 
و 4ميليون و 500 هزار نفر را ظرف چهار سال جذب 
بازار كار و 20 درص��د از ارزش توليد ناخالص ملي را 
از آن خود كنند و به درآمد س��الانه يك ميليون دلار 
برسند، به ش��رطي كه تا پايان برنامه پنجم 60 هزار 
شركت دانش بنيان راه اندازي شود. اين هدف گذاري 
در فضايي تدوين شده بود كه 3 هزار و 200 شركت 
دانش بنيان فعال و بيش از 20 هزار دانش��ور و فناور 
در آنها به فعاليت مستقيم مشغول بودند. همچنين 
5 هزار محصول دانش بنيان توليد شده بود. علاوه بر 
اينكه ارزش افزوده با نهادينه شدن دانش در محصول 

بالا مي رفت. 
همچنين كش��ور در برهه اي قرار داشت كه تمرين 
پژوهش را كنار مي گذاشت و مي دانست محصول يا 
خدمت مبتني بر دانش از جمله دستاوردهاي مقاله 
است، در غير اين صورت هيچ نظامي براي مقاله صرف 

ديگر پول خرج نخواهد كرد. 
  تنها 2 درص�د اقتصاد كش�ور دانش بنيان 

شده است!
در اين رابطه سيد محمد صاحبكار خراساني، سرپرست 
امور شركت ها و مؤسس��ات دانش بنيان در معاونت 
علمي رياس��ت جمهوري در گفت و گو ب��ا »جوان« 
ضمن رد هرگونه تكليف قانوني براي فعاليت تعداد 
مش��خصي ش��ركت دانش بنيان، بر جنبه كيفي و 

بازده اين ش��ركت ها در عمليات اقتصادي و توليد و 
ارائه خدمات تأكيد مي كن��د. وي مي گويد: در حال 
حاضر 2 هزار و 500 شركت دانش بنيان مورد تأييد 
كارگروه ارزيابي و تش��خيص صلاحيت شركت ها و 
مؤسسات دانش بنيان در كش��ور فعال هستند و اين 
رقم به جز شركت هايي است كه در پارك هاي علم و 
فناوري و مراكز رشد فعاليت مي كنند و حائز امتيازات 
كارگروه نيس��تند. صاحبكار مي افزاي��د: اين تعداد 
شركت دانش بنيان حدود 2 درصد اقتصاد كشور را 

در دست دارند. 
هرچند اين مقام مس��ئول تصريح��ي در اين مورد 
نداش��ت اما به نظر مي رس��د با اجرايي شدن قانون 
حمايت از شركت هاي دانش بنيان و افزايش دامنه ارائه 
تسهيلات در قالب هاي مختلف، دولت ترجيح مي دهد 
روي بازده شركت هاي داراي صلاحيت سرمايه گذاري 
كند تا افزايش تعداد شركت هاي با بازده كم و متوسط. 
در عين حال كه اين تصميم نيز مي تواند در ارتباط با 
محدوديت منابع ريسك پذير دولت در خصوص توسعه 

اقتصادي باشد كه خود جاي بحث مفصل دارد. 
اين در حالي است كه نگاه فوق منتقداني دارد از جمله 
محمد مهدي ن��ژاد نوري، معاون پژوهش��ي وزارت 
علوم در دولت دهم، اس��تاد دانشگاه صنعتي مالك 
اشتر و مشاور علمي وزير دفاع ايران. وي به »جوان« 
مي گويد: طبق اهداف تعيين شده در سياست هاي 
كلي نظام و احكام برنامه شش��م توسعه، 50 درصد 
صادرات اقتصادي كشور بايد منحصر به محصولات 
با فناوري پيشرفته و دانش بنيان باشد و اين در گرو 
ايجاد 20 هزار ش��ركت دانش بنيان تا پايان برنامه 
پنجم و 60 هزار شركت تا چش��م انداز 1404است. 
مهدي نژاد اين ارقام را مستند به اسناد پشتيبان نقشه 
جامع علمي كشور عنوان و اظهار مي كند: در توسعه 
اقتصاد دانش بنيان نبايد محتاط و دست به عصا عمل 
كرد و براي تحقق برنامه ها اول بايد همه شركت هاي 
متقاضي، دانش بنيان نام بگيرند و در مدت محدودي 
مانند بازه يك ساله از امتيازات قانوني اين شركت ها 
بهره مند شوند، سپس اگر نتوانستند خود را در تراز 

معيارهاي كارگ��روه در بياورند از فهرس��ت خارج 
شوند نه اينكه از ابتدا در دانش بنيان كردن شركت ها 
سختگيري صورت بگيرد به طوري كه اصلاً شركت ها 
براي ورود به فرآيند تأييد بترس��ند. وي مي افزايد: 
در ابت��داي كار نبايد اس��تانداردهاي حداكثري در 
نظر گرفته ش��ود، اي��ن برخ��ورد محافظه كارانه و 

سختگيرانه اي است. 
صندوق نوآوري و ش��كوفايي كه بايد در راس��تاي 
حمايت از شركت هاي دانش بنيان اقدام كند، تاكنون 
دس��ت به عصا عمل كرده اس��ت. هي��چ نهادي هم 
نمي تواند از اين صندوق در مورد عملكردش و تعداد 
شركت هاي مورد حمايتش سؤال بپرسد زيرا تكليف 
روشني براي آن مشخص نش��ده است. بنابراين هر 
عددي محقق شود مديران علم و فناوري كشور براي 
خود كف مي زنند. تيري رها مي كنند به هر جا خورد 
همان را هدف معرفي مي كنن��د و به خاطر آن خود 
را تحس��ين مي كنند و در اين برهوت بي عملي هر 
كار كوچكي را اقدام با كيفيت بالا معرفي مي كنند. 
مهدي نژاد تأكيد مي كند: ضعف بازرس��ي و نظارت 
با ورود ش��ركت هاي دانش بنيان ب��ه برنامه بودجه 

قابل حل است.
  شايد برنامه ششم مددي كند 

از س��وي ديگر اظهارات علي وطني، معاون توسعه 
فناوري معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري در 
اوايل سال جاري مبني بر هدف گذاري برنامه ششم 
توسعه براي فعاليت 20 هزار شركت دانش بنيان در 
كشور، اين نويد را در بر دارد كه نقيصه هدف گذاري 
شفاف و قابل پيگيري در اسناد بالادستي در برنامه 

ششم رفع خواهد شد. 
به بيان ديگر اين برنامه در ص��ورت تصويب، دولت 
را مكل��ف مي كن��د ظرف م��دت پنج س��ال تعداد 
ش��ركت هاي دانش بنيان را به 10 براب��ر رقم فعلي 
برساند؛ تكليفي كه ممكن اس��ت دولت و به تبع آن 
كارگروه ارزيابي و تش��خيص صلاحيت شركت ها و 
مؤسسات دانش بنيان، براي انجام به موقع آن، مجبور 
شوند از سختگيري هاي خود در دانش بنيان دانستن 

شركت ها بكاهند. 
در حال حاضر و در ش��رايطي كه كمتر از 10 س��ال 
تا سررس��يد چش��م انداز ايران 1404 باقي اس��ت، 
شركت هاي دانش بنيان حد فاصل ميان تعارض اين 
دو ديدگاه مديريتي را تجربه مي كند. بنابراين فرصت 
كمي براي ارزيابي موفقيت هاي هر دو نگاه و تصميم 
براي انتخاب حاكميت يكي از آنها پيش روس��ت. از 
طرفي نبود الگوي نظارتي بر روند تبديل ساختارهاي 
مديريتي كشور به دانش بنيان، به دليل نوبودن اين 
فرآيند، باعث رنج مضاعف در راس��تاي شكل گيري 
زيرس��اخت هاي اقتصاد دانش بنيان شده است و به 
نظر مي رسد تدوين اين الگو بتواند فعاليت دولت ها را 

در دوره هاي گوناگون رصد و رهگيري كند. 

احتمال منتفي شدن اولين اردوي مجمع جوانان سازمان كنفرانس اسامي
ورود كميسيون امنيت ملي مجلس به مشاركت وزارت جوانان در پروژه امريكايی

    معاون سازمان امور دانش��جويان با اش��اره به فرآيند هوشمند شدن 
كارت هاي دانش��جويي اظهار كرد: احتمالاً ارائه كارت هاي هوش��مند به 
صورت فازبن��دي از مهرماه آغاز ش��ود.   دكتر ابوالحس��ن رياضي با بيان 
اينكه اقدامات لازم براي هوشمند شدن كارت هاي دانشجويي انجام شده 
است، افزود: قرار اس��ت در هفته جاري طي جلس��ه اي پيشنهادهايي كه 
براي هوشمند شدن كارت هاي دانشجويي ارائه شده است، مورد بررسي 
قرار بگيرد. توسط كارت هوشمند دانش��جويي خدماتي فراتر از خدمات 
دانشجويي مانند امور مربوط به سلف س��رويس و خوابگاه انجام مي شود.  
وي افزود: كارت هاي دانشجويي هوشمند خدماتي شامل امور آموزشي، 
پژوهشي، دانشجويي و خدمات جانبي مانند امور فرهنگي، خدمات شهري 
و بانكي را به دانشجويان ارائه خواهند داد تا دانشجو قادر باشد با يك كارت 

از خدمات مختلفي بهره مند شود. 
   اصغر جهانگير توسعه خدمات بهداشتي و درماني در زندان ها را از حقوق 
ش��هروندي زندانيان عنوان كرد و گفت: در تمامي زندان ها بايد مش��اوره 
پزشكي به صورت تلفني راه اندازي شود تا زندانيان بتوانند نسب به وضعيت 
سلامت خود اطلاعات لازم را كسب كنند. رئيس سازمان زندان ها تأكيد 
كرد: مشكلات فعلي حوزه بهداشت و درمان به طور جامع و بر اساس آمار 
و مستندات استخراج شده و بايد با كمك ساير دستگاه ها از جمله وزارت 
بهداشت و درمان در جهت مرتفع كردن آنها جديت بيشتري داشته باشيم. 
موضوع بيماريابي و غربالگري و توس��عه امكانات بهداش��تي و درماني از 

مهم ترين نكات مورد تأكيد رئيس سازمان زندان ها در اين بخش بود. 
   مرتضي طباطبايي، مديركل انتقال خون استان تهران از راه اندازي بخش 
پلاسمافرزيس در مركز جامع اهداي خون استان تهران خبر داد و گفت: به 

زودي در پايگاه انتقال خون وصال مركز فصد خون تشكيل مي شود. 
    ششمين جش��نواره تابس��تاني برج ميلاد تهران با عنوان دهكده 
جواني با مشاركت خانه شهرياران جوان ديروز  كار خود را در برج ميلاد 
تهران آغاز كرد و اي��ن برنامه بيش از 60 روز ميزب��ان جوانان پايتخت 

خواهد بود. 
   جانشين سازمان وظيفه عمومي با بيان اينكه در طرح پرداخت جريمه 
غيبت سربازي به صورت قسطي، سود بانكي گرفته نمي شود، گفت: افرادي 
كه به موقع نسبت به پرداخت اقساط خود اقدام كنند با سپردن وثيقه به 
صورت محدود امكان خروج از كش��ور دارند. سردار ابراهيم كريمي افزود: 
افرادي كه به موقع نسبت به پرداخت اقس��اط خود اقدام كنند با سپردن 
وثيقه به صورت محدود امكان خروج از كشور را دارند همچنين مي توانند 

از مزاياي استخدام برخوردار شوند. 
    يك متخصص تغذيه با اش��اره به راه هاي رفع كم خوني در بدن گفت: 
برخي ميوه ها خاصيت خون سازي دارند، مثلًا سيب و انگور در بين ميوه ها 
مي توانند به رفع كم خوني بسيار كمك كنند. زهرا مؤذني گفت: كم خوني 
و فقر آهن نس��بتاً در بين مردم شايع اس��ت، به همين دليل جدي گرفته 
نمي ش��ود، در حالي كه بايد مورد درمان قرار گيرد. وي با اش��اره به اينكه 
داشتن رژيم غذايي مناسب و تحت نظر پزشك مي تواند به رفع كم خوني 
كمك كند، گفت: برخي خوراكي ها در رفع كم خوني مؤثر هس��تند، مثلًا 
خوردن گوشت به تقويت استخوان ها و س��لول هاي خوني كمك مي كند 
كه در اي��ن صورت مص��رف عصاره آن بس��يار مؤثر اس��ت. مؤذني گفت: 
خوردن يك ليوان شير به همراه شيره انگور يا بادام پوست كنده، بسيار به 
خون سازي كمك مي كند، خوردن عسل، انجير و مويز براي رفع كم خوني 

توصيه مي شوند. 

گرماي پايتخت تا يك شنبه ادامه دارد

 در چند روز گذشته ش�دت گرما در بيش�تر نقاط كشور به حدود 
40 درجه و بالاتر رس�يده و همين امر سبب شده است در روزهاي 
گرم ميزان مص�رف آب افزايش يابد و گرمازدگي نيز ش�هروندان 
را يا خانه نش�ين ك�رده و ي�ا به مراك�ز درماني كش�انده اس�ت.

روند افزايش دما در كلانشهرها به خصوص پايتخت به گفته سازمان 
هواشناس��ي از 40 درجه بالاتر رفت. همين امر سبب شده است در 
فضاي باز كمتر ش��اهد رفت و آمد شهروندان باش��يم. در اين ميان 
بسياري از شهروندان با بطري هاي آب و حتي سرپوش هايي خود را 
به سرپناهي رسانده يا در زير سايه درختي يا ساختماني لحظه اي را 
متوقف شده تا خنك شوند. در اين ميان كارشناسان سلامت توصيه 
مي كنند در ساعات اوج گرما كمتر بيرون بيايند و اگر مجبور هستند 
در شهر و معابر شهري رفت و آمد كنند حتماً آب يا آب ميوه طبيعي 
خنك همراه داشته باشند و در صورت احساس گرمازدگي فوراً خود 
را به سايه رس��انده و به صورت غيرمس��تقيم خود را خنك كنند. در 
اين ميان مركز پايش آلودگي هواي محيط زيس��ت استان تهران هم 
ش��اخص آلودگي هواي پايتخت را 105 و در وضعيت ناس��الم براي 
گروه هاي حساس اعلام كرد. براين اساس لازم است كودكان، بيماران 
و س��المندان علاوه بر پرهيز از حضور در فضاهاي سبز بيشتر از خود 
مراقبت كنند. بهينه مصرف كردن انرژي و استفاده درست از وسايل 
سرمايشي نيز به نوعي كمك به خود و ديگران است تا با قطعي آب و 
برق روبه رو نشويم. با اين حال سازمان هواشناسي، هواي پايتخت را 
براي فردا صاف با وزش باد و دماي 27 تا 40 درجه سانتيگراد و براي 
روز يك ش��نبه هواي پايتخت را كمي ابري با وزش باد اوايل ش��ب با 

افزايش ابر با دماي 26 تا 39 درجه پيش بيني كرد.

بررسي مشكلات »هدايت تحصيلي 
دانش آموزان« در كميسيون آموزش مجلس

سخنگوي كميسيون آموزش مجلس از بررسي موضوع هدايت تحصيلي 
دانش آموزان و مش�كات مربوط ب�ه آن، بعد از تعطيات تابس�تاني 
مجلس شوراي اسامي در كميس�يون آموزش و تحقيقات خبر داد. 
ميرحمايت ميرزاده، سخنگوي كميس��يون آموزش و تحقيقات مجلس 
شوراي اسلامي، در خصوص »هدايت تحصيلي دانش آموزان ورودي پايه 
دهم و مشكلات مربوط به آن«، اظهارداشت: به نمايندگان نيز خبرهايي 
مبني بر وجود مش��كلاتي در هدايت تحصيلي دانش آموزان رسيده است.   
وي افزود بعد از تعطيلات دو هفته اي مجلس ش��وراي اس��لامي، موضوع 
هدايت تحصيلي دانش آموزان در دستور كار كميسيون آموزش و تحقيقات 
مجلس شوراي اسلامي قرار مي گيرد.  ميرزاده با بيان اينكه هدايت تحصيلي 
دانش آموزان كار سختي است، گفت: اين مربوط به كل نظام آموزشي 3- 
3- 6 است و چيزي نيست كه با يك بخشنامه ايجاد شده باشد.  سخنگوي 
كميس��يون آموزش مجلس تأكيد كرد: همان روزي كه نظام آموزش��ي 
3- 3- 6 ايجاد و مقداري در آن عجله شد، بايد پيش بيني مي شد كه چنين 
اتفاقي صورت مي گيرد.  وي خاطرنشان كرد: بايد كاري كنيم شرمنده مردم 

نشده و باري از روي دوش دانش آموزان برداريم.

كبري فرشچي 
  گزارش 2

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 
  گزارش یک

  واكنش ها به سخنان رئيس جمهور
 در اجاس شهرداران

روحاني مقابل خارجی ها خودی ها را نزند! 
 واكنش ها به س�خنان رئيس جمهور در اجاس جهاني شوراها و 
شهرداران 201۶ كه با شركت مسئولان عالي رتبه دولتي، مهمانان 
خارجي، برخي اعضاي شوراها و شهرداران سراسر كشور برگزار 
شد، نشان از آن دارد كه بالاترين مقام اجرايي كشور بدون در نظر 
گرفتن موقعيت خود و كشور به جاي استفاده از فرصت هاي پيش 
آمده در اين اجاس براي دس�تيابي به توسعه و مديريت شهري 
ملي و جهاني در موضع منفعانه قرار دادن فعاليت هاي ش�هري 
كه دولت در به وجود آمدن مش�كات آن نقش آفرين بوده است 
بايد به نوع�ي خودزني به جاي پاس�خگويي به مش�كات تعبير 
كرد، هر چند در بيانيه پاياني اين اجاس بر تعامل و همكاري همه 
دستگاه ها براي توسعه شهري و اس�تفاده از فرصت هاي پيش رو 
تأكيد ش�د اما انتش�ار س�خنان رئيس جمهور كه در اين اجاس 
عنوان كرده بود ك�ه  اتكاي درآمد ش�هرداري ها به فروش تراكم 
مضرتر از اتكا به درآمدهاي نفتي اس�ت، واكن�ش برخي اعضاي 
شوراي ش�هر و برخي فعالان سياسي كش�ور را در پي داشت. بر 
اين اس�اس عده اي س�خنان روحاني را به نوعي آغاز زود هنگام 
براي رقاب�ت انتخاباتي عنوان ك�رده كه با ه�دف تخريب رقباي 
خود صورت گرفته اس�ت و عده اي ديگر جاي�گاه رئيس جمهور 
را اجل ت�ر از اي�ن س�خنان در اج�اس جهان�ي تعبي�ر كردند. 
هرچند ش�هردار ته�ران در اين اج�اس در واكنش به س�خنان 
يكس�ويه رئيس جمه�ور گفت: اي�ن ع�ادت را كن�ار بگذاريم كه 
بع�د از نزدي�ك به چه�ار ده�ه مس�ئوليت در س�طوح مختلف، 
به عنوان ي�ك مس�ئول در نقش اپوزيس�يون ح�رف بزنيم بلكه 
باي�د در نقش پاس�خگويي حرف بزني�م و بگوييم چ�ه كرده ايم، 
اينكه در موضع اپوزيس�يون باش�يم، مش�كلي را حل نمي كند. 
 عشرت شايق نماينده دور هفتم مجلس شوراي اسلامي با اعلام اينكه 
سخنان رئيس جمهور در اجلاس شهرداران مناقشه سياسي به جاي 
پاسخگويي گفت: شركت كنندگان در اين اجلاس براي بهره برداري از 
سخنراني ها، ايده هاي ناب و نظرات ارائه شده در چنين رويداد بزرگ 
جهاني با هدف دستيابي به توس��عه و مديريت شهري ملي و جهاني 

گردهم آمده بودند. 
 وي افزود: يقيناً مخاطبان چنين اجلاس مهمي در انتظار ادبياتي فاخر، 
كارآمد، راهگشا، س��ازنده و كاربردي به منظور دستيابي زود هنگام و 
چشمگير به پيش��رفت مديريت شهري بودند ولي س��خنان ناشي از 
مناقشات سياس��ي مديران ارش��د دولتي كه به طور عمده به صورت 
غير فني و غير مرتبط با اهداف اجلاس بيان شد، مايه  تعجب و تأسف 
مخاطبان ش��د و شايس��ته بود در اين اجلاس بين المللي، سخنرانان 
به مباحث فني و تخصصي مرتبط به امور ش��هري پرداخته و نظرات 
كاربردي خود را ب��راي بالندگي مديريت ش��هري و گره گش��ايي از 
مشكلات و مسائل مردم بيان مي كردند اما گويي برخي ها اين اجلاس 
را محل مناسبي براي تسويه حس��اب هاي سياسي دانسته و به نوعي 
سخن گفتند كه گويي زمان انتخابات است و بايد رقيب را نزد ديگران 

منكوب كنند. 
  انتقاد با چشمان بسته بي انصافي است

عضو ش��وراي ش��هر تهران گفت: وضعيت مس��كن و ساخت و ساز در 
حال ركود اس��ت و ش��هرداري با منابع پايدار غير  از  ف��روش تراكم و 
صدور جواز تأمين منابع كرده است. معصومه آباد در ارتباط با سخنان 
رئيس جمهور در اين اجلاس جهاني گفت: ما همان طور كه در شرايط 
كلي جامعه، وضعيت مسكن و ساخت و ساز در حال ركود بوده و فروش 
تراكم و ساخت و س��از هم كم بوده و جوازهاي صادره در حداقل بوده 
است. اعتبارات شهرداري به سمت درآمدهاي پايدار رفته است. وي 
افزود: بنابراين شهرداري از طريق منابع پايداري غير  از  فروش تراكم 
و صدور جواز تأمين منابع كرده است و انتقاد كردن با چشمان بسته 
خيلي راحت است. ما مي توانيم چشمان مان را روي همه چيز ببنديم 

و بعد انتقاد كنيم. 
  دولت بدهي خود را به شهرداري پرداخت كند

اقبال شاكري، عضو ديگر شورا با اشاره به اينكه 50 درصد هزينه ساخت 
مترو و يك سوم هزينه هاي بليت مترو را دولت بايد پرداخت كند، گفت: 
متأس��فانه دولت تاكنون سهم ش��هرداري را از ارزش افزوده و جرايم 
رانندگي نيز پرداخت نكرده و شهرداري تهران از دولت فعلي و قبلي 
در اين زمينه طلب دارد. وي افزود: دولت بدهي خود را به ش��هرداري 
هفت تا هشت سال است كه پرداخت نكرده و اين مسئله سبب شده 
درآمد پايدار براي ش��هرداري ايجاد نشود و متأس��فانه دولت تاكنون 
سهم شهرداري را از ارزش افزوده و جرايم رانندگي نيز پرداخت نكرده 

و شهرداري تهران از دولت فعلي و قبلي در اين زمينه طلب دارد. 
  اقدام رئيس جمهور يك نوع خودزني بود

ابوالفضل قناعتي، عضو شوراي شهر همچنين در واكنش به صحبت هاي 
رئيس جمهور در همايش شوراها و شهرداران اظهار داشت: يك مدير 
آن هم در جايگاه رياست جمهوري بايد در جمع افرادي كه از خارج از 
كشور آمده اند،  حفظ آبرو كند. وي با بيان اينكه حركت رئيس جمهور 
يك نوع خودزني بود، گفت: ابتدا بايد س��ؤال ش��ود كه چرا براي اداره 
كلانش��هري مثل تهران ش��هرداران قبلي و فعلي مترصد يك سري 

ساخت و سازها و كسب درآمد از اين محل هستند. 
قناعتي افزود: در ساختمان س��ازي ها قانوني داريم كه در هر پهنه اي 
خط آسمان ساختمان ها تا چه اندازه بالا بيايد و اين موضوع در شوراي 
عالي معماري و شهرسازي به تصويب رسيده كه دولتي ها در آن حضور 
داشتند، اگر يك ساختماني بالاتر از طرح تفصيلي ساخته شده باشد، 
در كميسيون ماده 5 مطرح شده اس��ت. وي افزود: در اين كميسيون 
هشت نفر دولتي هستند و تنها يك نفر ش��هري است، اگر اشتباهي 

صورت گرفته رئيس جمهور بايد گوش آن هشت نفر را بپيچاند. 


